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Nove odločbe zvezne vlade
0 ODKUPIH IN ZAGOTOVLJENI PRESKRBI

Vlada FLRJ Je na predlog predsed
nika Sveta za blagovni promet izdala 
uredbo o odpravi obveznega odkupa 
mesa, mršavih prašičev, mleka, krom
pirja, fižola, graha in leče ter sena in 
krme razen ovsa. V gospodarskem letu 
1951-52 se bo obvezno odkupovalo 
samo žito (všetvši riž), maščobe in 
volna. Za živinorejce, ki jim je bila 
predpisana obvezna oddaja mesa in 
mršavih prašičev, je važno, da morajo 
do 1. julija t- 1. izpolniti 40% vseh za 
leto 1951. določenih obveznosti. Kjer 
bi njihova obveznost dospela po tem 
roku, morajo 40 % svoje sedaj odprav
ljene oddaje mesa izpolniti z oddajo 
pitanih prašičev v rokih, ki veljajo za 
oddajo masti. Za tako oddane prašiče 
se bosta pri izplačilu obračunala mast 
in del mesa, ki odpade na neizpolnjeno 
obvezno oddajo, po določenih odkupnih 
cenah, — ostanek mesa, ki presega ob
vezno oddajo, pa po tržnih cenah. 
Živinorejcem, ki bodo do 1. julija 1951 
Izpolnili 40 % obvezne oddaje za letoš
nje leto predpisanega mesa in ki so 
dolžni izpolniti svojo obveznost oddaje 
masti z oddajo pitanih prašičev po 
1. juliju 1951, se bo pri izplačilu za od

dane pitane prašiče obračunala mast 
po določenih odkupnih cenah, meso pa 
po tržnih cenah.

Sloka, masti, sladkor 
in milo je potrošnikom 

zagotovljeno
Potrošnikom, ki so prevzeti v zago

tovljeno preskrbo z živili, so po novi 
odločbi vlade FLRJ zagotovljena moka 
(krtih), maščobe, sladkor in milo, in 
sicer v količinah, ki so določene z ve
ljavnimi predpisi. Razen teh živil so 
otrokom zagotovljeni kakaovi izdelki 
in riž.

Denarni boni za nakup živil
Predsednik Sveta za blagovni pro

met vlade FLRJ je sporazumno z mi
nistrom za finance vlade FLRJ izdal 
odločbo o izdajanju in načinu porabe 
denarnih bonov za nakup živil s po
pustom.

Pravico do prejemanja denarnih bo
nov za nakup živil s popustom imajo 
potrošniki, ki bi imeli po predpisih 
pravico do zagotovljene preskrbe z me
som. Potrošnikom iz točke L te odločbe

bodo izdajali po kategorijah, v katere 
so razvrščeni, mesečno v naslednjem 
navedeni zneski denarnih bonov:

Potrošnikom kategorije R 1-a jamski. 
240 denarnih kuponov; R-gozdni 240. 
R 1-a 175, Rl-b 175, R-Z 1 175, R-l in 
RS-I 85, R-2a 85, RZ-2 85, R-2 in 
RS-2 70, R3 -in RS-3 55, Po in So-1 in 
So-2 50, D-l 60, D-2 7o) D-3 95; udar 
nikom (RU) 40, doječim materam 
(MD) 10, bolnikom izven bolnišnic IB) 
40, nosečim ženam (T) 40.

Višina popusta, s katerim bodo ku 
povali potrošniki v zagotovljeni pre
skrbi živila na denarne bone, znaša 
80 % od prosto formirane prodajne 
cene na drobno. Živila na te denarne 
bone se kupujejo tako, da plačajo po
trošniki pri nakupu v gotovini 20 91 
prodajne cene na drobno in oddajo za 
isti znesek denarne bone. Obliko de
narnih bonov določi Narodna banka 
FLRJ. Denarni boni veljajo za nakup 
živil v državnem trgovinskem omerežju 
na drobno, v prodajalnah državnih 
kmetijskih posestev in zadrug na vsem 
ozemlju FLRJ.

Ta odločba začne veljati z dnevom 
objave v »Uradnem listu FLRJ«.

nikih in nezgodnikih. Da bodo tl za
piski zares točni, je potrebno, da se 
pri teh uslužbencih uvede stalnost 
službe, t- j- da se ne bodo menjavali 
pogosto, kot je bil to že primer, kar 
je imelo za posledico, da marsikje ni 
bilo natančnih zapiskov o številu bol
nikov, je to seveda absolutno nujno.

Upravnemu odboru rudnika se stav- 
lja predlog, da poostri kontrolo nad 
stanjem opažev jamskih stropov, nad 
uporabljanjem predvidenih zaščitnih 
sredstev pri delu, poostriti pa je treba 
seveda kontrolo nad ljudmi, ki se vo
zijo z rudniškimi kamioni.

Da se tudi na obratih rudnika v 
Hrastniku omogoči kontrola bolnikov 
in nezgodnikov ter natančna evidenca 
o njih, se sklene, da se na tamošnjih 
rudniških obratih zaradi krajevne po
trebe postavi še ta mesec poseben ko
ordinacijski odbor. Predsednik tega od- 
bora bo istočasno član koordinacijskega 
odbora v Trbovljah. — To so bili prvi 
sklepi novega koordinacijskega odbora 
v tem podjetju, čigar naloga je, da 
podvzema vse možne korake, da se v 
prid izpolnjevanja planskih nalog rud
nika in s tem v interesu ljudske skup
nosti zniža število bolnikov in ne
zgodnikov na najmanjšo mero.

Spominska razstava 
narodnoosvobodilne 

borbe v Ljubljani
Spominska razstava narodnoosvobodiL 

ne borbe, ki je bila odprta v Ljubljani 
na čast 10. obletnice OF, ima velik 
politični in kulturno-zgodovinski po. 
men ter zasluži pozornost vsega našega 
ljudstva. Zbrani material, razni doku« 
menti, slike itd. ponazorjujejo najvaž. 
nejše momente naše NOB, pričajo oi 
žrtvah in junaštvu našega’ljudstva t? 
boju proti okupatorju in domačim iz
dajalcem. Zato je ta razstava po
membno vzgojno sredstvo pri utrjeva. 
nju domovinske zavesti.

Razstava bo odprta ves mesec maj 
in ima prebivalstvo vso možnost, da 
jo obišče. Obisk priporočamo tudi Za- 
savčanom. Priporočljivi so zlasti sku
pinski izleti. Sole naj svoje majniške 
izlete povezujejo z obiskom te razstav 
ve. Člani sindikalnih, pionirskih, fiz- 
kulturnih organizacij ter člani KDZ se 
lahko poslužijo popusta na železnici za 
skupinske vožnje. Skupina 5 do 30 lju
di ima 67%, večje skupine pa 75%' 
popust. Potrebne informacije dajejq 
železniške postaje.

Razstava je v novozgrajenem Grad
benem institutu v Dimičevi ulici ter je 
odprta dnevno od 9. do 21. ure. j

Spomladanska setev I 
je izvršena komaj preko:

50 odstotkov
V našem okraju je posejano neka) naš 

to«/* zemlje, vendar se ta odstotek veča, 
ker so pogoji za setev sedaj veliko boljši. 
V času od 15. aprila do 3. maja je bil do
sežen napredek, saj je bilo sredi minulega 
meseca posejano le 21 °/# zemlje, do 3. t. m, 
pa 53,6 */«. vendar je to vse premalo.

Najboljše stoje s pomladansko setvllo eko
nomije KZ, ki imajo obdelane že 57 °/t zeni
te, KDZ pa 60 •/«, medtem ko so Industrij 
ske ekonomije posejale 57 •/• orne površine. 
Dosti na slabšem so ekoaomlje ljudskih od
borov, ki so posejale le 40 '/g svojlb oliv. 
Privatni sektor je na boljšem, saj je opravil 
do 3. t m. setvena dela s 53 •/*■

Od celotne, za spomladansko setev doioie- 
četrtka posejano 864,6 ha ali 53,6 •/«. Okraj
nih 1612,68 ha zemlje je bile do preteklega 
na setvena komisija je sklenila, da bo v 
nedeljo, 6. mala izvršila pregled vseh setve
nih površin. Ta kontrola bo trajala vse do- 
tlej, dokler ne bo Posejane vsa za spomla
dansko obdelavo predvidena zemlja.

Titova štafeta letos, bo 
velika manifestacija j 

delovnih ljudi 1

Tudi število bolnikov vpliva za doseganje 
planskih nalog na rudnika Trbovlje-Hrastoik

Na sejah delavskega sveta im uprav
nega odbora rudnika Trbovlje-Hrastnik 
so med drugimi vprašanji razpravljali, 
kako doseči znižanje visokega odstotka 
bolnikov in nezgodnikov na rudniku. 
Velik stalež bolnikov ni brez vpliva na 
izpolnitev rudniških planskih nalog. Za 
kontrolo, evidenco in ugotavljanje vzro
kov visokega števila obolelih se je 
ustanovil že pred časom poseben ko
ordinacijski odbor, sestavljen iz zastop
nikov vseh obratov rudnika na eni 
Strani, na drugi strani pa iz zastop
nikov zdravniške službe in socialnega 
zavarovanja. Ta odbor je na rudniku 
deloval in se redno shajal vse do iz
volitve Delavskega sveta in upravnega 
odbora rudnika, potem pa je prenehal 
z delom- Naloga koordinacijskega od
bora je bila, da razpravlja o vzrokih 
številnih obolenj in da s primernimi 
Ukrepi stori vse potrebno, da se število 
bolnikov zniža, da raziskuje vzroke ne
zgod pri delu in jih po možnosti od
pravlja, obravnava pa seveda tudi 
vprašanje izdatkov, ki jih povzročajo 
bolniki. Seveda je v interesu ljudske 
skupnosti, da se ti stroški znižajo na 
najmanjšo mero. Koordinacijski odbor 
je posvetovalni organ pri upravi pod
jetja, ki stavlja predloge, kako izbolj
šati 'položaj glede števila bolnikov, 
zlasti še, da se preprečijo vsekakor 
možne zlorabe socialnega zavarovanja 
na tem področju.

Obstoj in delovanje takega koordi
nacijskega odtx>ra je bilo nujno po
trebno, ker je komisija Sveta za so
cialno skrbstvo in zdravstvo s pregledi 
in analizo lx>lnikov ugotovila, da so v 
bolniškem stanju predvsem delavci 
mlajših letnikov, zlasti še ljudje, ki so 
na rudniku zaposleni še razmeroma 
malo časa. Največje število bolnikov 
pa je po pregledu in analizi obolenj 
med tak0 imenovanimi polproleterci, 
ki prihajajo s kmetov na delo na ru
dnik. kar da še posebno misliti, kajti 
največje zlorabe socialnega zavarova
nja so mogoče ravno med temi delavci.

Ugotovljeno je bilo nadalje, da je 
mesec marec zaznamoval veliko število 
delavcev s kožnimi obolenji. Vzrok 
teh obolenj je bila nečista voda. Skoraj 
eno tretjino vseh bolnikov pa sestav
ljajo nezgodniki. Analiza nezgod v 
mesecu marcu pravi, da je iskati vzro
ke teh nesreč v pomanjkljivih zaščit
nih merah pri delu, na drugi strani 
pa seveda, da se ponesrečeni delavci 
niso posluževali zaščitnih sredstev pri 
delu, akoravno so bila na razpolago. 
Koordinacijski odbor je stavil predlog, 
naj se namesto delavskih inšpektorjev, 
ki so z izvolitvijo delavskih svetov 
odpadli, vzpostavijo v rudniških obra
tih posebne komisije za preiskovanje 
vzrokov nezgod pri delu. Te komisije 
pa naj nadzorujejo tudi pravilno pri- 
javljanje vsake obratne nezgode v re
virske pisarne.

Na posvetovanju koordinacijskega 
odbora je zdravnik iz Hrastnika opo
zoril tudi na nedostatke pri prevažanju 
rudarjev s kamioni na rudnik. Kamioni 
vozijo v mnogih primerih prehitro, 
prav tako so prenapolnjeni z ljudmi, 
tako da ni Izključeno, da pride iz teh 
razlogov do kakšne večje nesreče. Da 
pa so vozila prenapolnjena, je vzrok 
pač največkrat v tem, da je na kami
onu več drugih potnikov kot rudarjev, 
za katere je vozilo namenjeno.

Koordinacijski odbor je ugotovil tudi 
potrebo temeljitega zdravniškega pre
gleda vsakega delavca, preden se sprej
me v delo.

Po izčrpni diskusiji je koordinacijski 
odbor sprejel na svojem zadnjem po
svetovanju več sklepov. Po vseh rud
niških obratih se bodo ustanovile ko
misije za preiskanje vzrokov nezgod 
pri delu. Nadalje se bo vsakih 15 dni 
izvršila na obratih rudnika kontrola 
števila bolnikov, zlasti še, če se število 
bolnikov po zapiskih obrata ujema z 
evidenco ambulante. Prav tako se bo 
priredil še ta mesec seminar za usluž
bence, ki vodijo na rudniških obratih 
evidenco ln vse druge zapiske o boi- zrtvsun Or Jane v Trbovljah Je bil na dan 27. aprila odkrit
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Pariška konferenca namestnikov šti
rih velesil, ki je zaradi doslednjega in 
oči vidno iz Moskve diktiranega nepo
pustljivega stališča sovjetskega dele
gata kljub potrpežljivem popuščanju 
zahodnih delegatov prišla zlasti po 42. 
seji že na mrtvo točko, je po izgledu 
nenadno krenila le na pozitivnejšo 
pot. Gromiko, ki je sicer odklonil vse 
tri najnovejše alternativne predloge 
zahodnih partnerjev, se je po navodilu 
Kremlja vendar odločil za popustli- 
vejše stališče in je izjavil, da bo sma
tral prvega teh predlogov za sprejem
ljivega, če se namesto o ravni oboro
žitve razpravlja o njenem zmanjšanju. 
Smatra se, da je ta navidezna popu
stljivost izraz namere ZSSR, da si 
zagotovi osnovo za nove propagandne 
manevre in da obdrži svojo oboroženo 
premoč nad zahodnimi velesilami. Ker 
smatrajo zahodni delegati ta novi so
vjetski predlog za pomemben, bodo 
nanj odgovorili po predhodnem posve
tovanju s svojimi vladami. Prvi od teh 
predlogov namreč določa pet točk 
dnevnega reda ter naj bi se razprav
ljalo o vzrokih mednarodne napetosti 
v Evropi, o vprašanju mirovne pogodbe 
z Avstrijo, Nemčijo, Italijo, Batg^rijo. 
Madžarsko in Romunijo. Na prihodnih 
sestankih se bo pokazalo, ali res ob
stoji dobra volja Moskve, do omogoči 
konferenco zunanjih ministrov ali pa 
je to njeno navidezno popuščanje samo 
nov zunanjepolitični manever v zvezi 
s svetovnimi dogodki, ki jih ZSSR zo
pet skuša izkoristiti v prilog svojih 
imperialističnih ciljev. Skrajni čas bi 
že bil, da SZ z dejanji pokaže voljo 
za odkrito sodelovanje v naporih člo
veštva za toliko zaželeni mir.

Na korejskem bojišču je po močnih 
sunkih Kitajcev in Severnokorejcev 
prišlo do trenutnega zatišja. Čete zdru
ženih narodov so s svojo tehnično pre
močjo ustavile napredovanje sovraž
nika in popravile svoje položaje. Izgube 
Severnokorejcev in Kitajcev so veli
kanske, pa tudi na strani čet generala 
Ridgwaya niso neznatne. V severni 
Koreji se zbirajo nove čete verjetno 
k novim napadom, letalske sile ZN pa 
bombardirajo položaje sovražnika in 
mu otežkočajo nove ofenzivne priprive. 
čeravno je slabo vreme zadnjih dni 
otežkočalo letalske akcije, kjer so 
bile na delu predvsem ameriške vele- 
trdnjave.

Pozornost so zbudile izjave, ki jih
Je d-al Mac Arthur pred ameriškim 
senatom. Mac Arthur se zavzema za 
to, da se korejski spopad konča čim- 
prej, kajti nadaljevanje te borbe ma
njša moč ZDA, medtem ko moč ZSSR 
stalno raste. Formozo šteje za zelo 
pomembno, ker bi lahko SZ ta otok 
izrabila kot strateško oporišče za svoje 
podmornice in letala, če bi Kitajska 
zasedla Formozo- S tem bi se strateški 
položaj ZDA na Tihem oceanu očividno 
poslabšal, ker bi bile presekane vse 
prometne zveze na Daljnem vzhodu.

Bonnska vlada je izdala proklamacijo. 
v kateri vztraja na suverenih pravicah 
do vsega ozemlja, ki je bilo pred drugo 
svetovno vojno priključeno Hitlerjeve
mu rajbu, vztraja pa na zahtevah po 
nemškem ozemlju, ki ga je okupirala 
SZ, prav tako terja Saarske pokrajine 
in ozemlja, ki so bila priključena 
Belgiji in Holandiji.

V rešiti luki je bilo v aprilu blagov. 
nega prometa nad 200.000 ton. Od tega 
je polovica živil, uvoženih iz Amerike 
V začetku maja so prispele 4 preko
oceanske ladje z živili iz Amerike ter 
Izkrcale nad 30.000 ton masti, koruze, 
ovsa, ječmena in paketov, ki so jih 
podarile razne organizacije v Ameriki 
Do 20. maja bo prispelo na Reko še 
5 velikih ameriških ladij z živili.

1000 (on sladkorja je darovala našim 
narodom belgijska vlada. Ta sladkor 
bo pripeljala v kratkem naša ladja 
»Rljeka«.

Delegacija britanskih rudarjev je že 
nekaj dni pri nas na obisku. V Beo
gradu se je udeležila prvomajske pro
slave, nato pa obiskala Bosno in Hr- 
Valsko. Obiskala bo tudi Slovenijo.

PO SVETU
1200 milijonov ljudi je na svetu ne

pismenih, tako je ugotovila organiza
cija OZN za vzgojo, znanost in kulturo, 

!». j. več kot polovica prebivalstva 
vsega sveta.

Trygve Lie je končal svoje potovanje 
po jugovzhodni Evropi in se je vrnil v 
New York, kjer je izjavil, da je po
vsod naletel na trdo željo narodov za 
mir in pripravljenost, da se z vsemi 
silami izognejo novemu svetovnemu 
požaru,

60 milijard dolarjev je zahteval pred
sednik Trumann za oborožitev v tetu 
1951-52 in izjavil, »če bi SZ začela 
splošno vojno, bi morale ZDA ustaviti 
la napad in preiti v odločen protina
pad takoj v srce sovjetske moči«.

Letošnji posevki v naši državi po 
raznih poročilih lepo kažejo in si lahko 
po današnjem stanju posevkov in po 
vremenskih prilikah obetamo, da bo 
žetev ozimnih kultur kot pšenica, rži, 
ječmena in ovsa letos dobra in znatno 
večja kot lani. Po stanju v žitorodnih 
krajih države smemo reči, da je bila 
bojazen nekaterih strokovnjakov in 
kmetovalcev, namreč da bo mila zima 
slabo vplivala na ozimne posevke, ne
utemeljena.

Nacionalizacijo petrolejske industrije 
je sklenila perzijska skupščina. S tem 
so prizadeti predvsem aneleški in ame
riški gospodarski krogi, ki preko svojih 
družb izkoriščajo perzijske petrolejske 
vrelce- Pogajanja med vladami so v 
teku in se želi doseči sporazum, ki bi 
upošteval pravice velesil in ugodil 
tudi željam perzijske vlade.

Novo gibanje za neodvisnost delav
skega razreda se širi v Franciji in je 
dobilo ime »francosko komunistično 
gibanje«. Začelo se je 30. aprila v 
Severni Franciji, kjer se je v mestecu 
Lourches zbralo večje število rudar
skih in kovinarskih delavcev, ki so 
»stro grajali diktatorsko politiko KP 
Francije in njeno podrejenost sovejt- 
ski zunanji politiki. Novo gibanje se 
zavzema za to, da se v Franciji odpra
vijo družbeni razredi z nacionalizacijo 
proizvajalnih sredstev in da francosko 
delavstvo prevzame oblast.

Prvi doma izdelani tramvaj je bil 
razstavljen v Beogradu za praznik 
1 maja. Vsi deli tramvaja so izdelani 
doma. Tramvaj ima lepo aerodinamično 
obliko in lahko sprejme 120 ljudi. -V 
kolesih je vdelan gumij, kar bo zmanj
šalo ropot pri vožnji.

Prve stenske ure je v seriji izdelala 
tovarna »Plamen« v Kropi. Ure so 
lepo izdelane in se navijajo enkrat 
•edensko.

V Los Angelesu so organizirali po
sebno radijsko oddajo, ki je bila po
svečena Jugoslaviji. Na sporedu je bil 
tudi govor filmske igralke Marte Mi
trovič, ki je pozvala javnost Los Ange- 
losa, liaj čimbolj pomaga Jugoslaviji.

Mladinski miting 
v Zagorju

V nizo prire »tev v enotc-Jenskem projira 
um proslav« 10. obletnice OP ie l.MS Za
gorje dne 25. aprila imela mladinski milina, 
ki »e ga ie udeležilo nad 35G ljudi. Mladin 
uev Je bilo okrog 300. Sekretar okrajnega 
komiteja LMS. tov. Rudi Bregar, Je ob te 
priliki imel govor, ▼ katerem k zlasti po 
udaril vlogo OP Vn y n jel včlanjene mladine 
ha časa narodnoosvobodilne vojne in v so 
ciailistični graditvi naše domovine. — Pisan 
spored, v katerem so sodelovali sami mla 
d inči in mladinke. Je dokazal, da zagorskr 
mladina dela. Nastopil Je tudi pevski £b<>: 
mladenk 'a £ole za učence v gospodarstvu 
pod vodstvom učitelja Gune. Ugajala Je spe 
voigra »V bratskem objemu«, ki Jo Je iz
vedla osnovna šola Zagorje in režirala tov 
Marinka Križaicva. Glpbok vtis je napravila 
recitacija Gregorčičeve prsmi »Soči«. Prijet
no so nas iznenadile simbolične proste vaje 
'Mladi rudarji«, ki jili Je naštudiral načelnik 
TD tov. Drago Podremk. Vaje so simbolično 
♦prikazale delo rudarja. Tudi proste vaje 
mladenk so bile privlačne. Pevski zbor 
I.MS Je s sodelovanjem 4 harmonika rje v i2 

glasbene šole »vedel kratek, toda lep kon
cert. Z mitinga so mladinci poslali pozdav- 
hh) resolucijo Jll. kongresu' OP Slovenije.

Še o prestavah 27. aprila
Na Dobovcu

Čeprav se Dobovčanj v »Zasavskem 
udarniku« ie malokdaj oglasijo, so 
vendar delavni. To so posebno poka
zali v tekmovanju na čast 10. obletni
ce OF, kjer so med seboj tekmoval: 
OF Podkum, OF Zupa in OF Dobo
vec. Zmagala je OF Zupa in dobila v 
priznanje od okrajnega odbora Oi 
Trbovlje krasno diplomo. Odbor Ol 
Zupa si je kupil tudi radio aparat in 
ga postavil v svoj rdeči kotiček. Naj
več pa je storil pri elektrifikaciji Do
bovca in napeljavi telefonske zveze. 
Drugo mesto je zasedel OF Dobovec 
tretje pa OF Podkum.

Frontne organizacije so dosegle lept 
uspehe, prav nič pa ne zaostajajo z:: 
njimi pionirčki. Tudi ti so prevzeli 
tekmovanje na svoja šibka ramena 
Zelo dobro so se pokazali pri pogozdo
vanju, saj so nasadili 2000 borovih sa
dik, Prav lepo proslavo so pripravili 
na dan 10. obletnice OF. Seveda je 
treba tukaj pohvaliti šolsko upravi
teljico Marijo Trotošek, ki je storila 
vse, da je bila ta prireditev na višini. 
Ob tej priliki so prišli do izraza ta
lenti najmlajših, ki obetajo še veliko 
Treba jim bo le dobrega vodstva, ki 
jim ga pa na Dobovcu ne bo manj
kalo, saj niso tamkaj ob nobeni priliki 
v zadregi. Pridnim pionirčkom kliče
mo: Le tako korajžno naprej! M. K.

V, Loke-Kisovcu
Deseto obletnico ustanovitve OF so 

v Lok;ih-Kisovcu dostojno proslavili 
na predvečer 27. aprila s slovesno aka
demijo. Po okoliških vrhovih so goreli 
kresovi.

Dvorana Doma kulture v Kisovcu je 
bila nabito polna. Akademija se je za
čela z referatom 0 pomenu O F, nakar 
so sledile točke pionirjev loške 
osnovne šole, ki so" jih s popolni !i pev
ci »Loškega glasu«, — edini, ki se ni
koli in pri nobeni proslavi ne izneve
rijo. Kje so le drugi? Ali bodo še kar 
naprej živeli od nekdanje slave?

Pionirji so na akademiji pokazali, da 
so se resno in dobro pripravljali. Spet 
so pokazali, da so dobri recitatorji, 
pevci in igralci, ki so s prirojeno jim 
ljubkostjo podali vse točke programa 
prav zadovoljivo. Pohvaliti je treba 
učiteljstvo, ki je z njimi naštudiralo 
vse točke.

Po akademiji pa je ZB razdelila 
svojcem padlih borcev spomenice. Ve
liko število spomenic dokazuje, kako 
številne žrtve je terjala v tem okolišu 
borba proti okupatorju za svobodo, v 
kateri danes gradimo socializem.

Ob tej priliki pripišimo še, da bo 
učiteljstvo moralo nujno pričeti s kul- 
turno-prosvetno akcijo med mladino, 
ki se bo prav gotovo odzvala in se za
čela tudi na tem področju izživljati.

Iz naših delovnih kolektivov
Reorganizacija 

sindikalne podružnice 
v Zagorju

Dne 4. maja so imeli pri premogov
niku v Zagorju sindikalno konferenco, 
ki so se je udeležili vse člani sindi
kalnih odborov.

Po uvodnem govoru tajnika sindika
ta rudarjev, tov. Pavla Tomažiča, in 
'tajnika republiškega odbora zveze ru
darjev Slovenije, ki sta govorila o po
trebi reorganizacije dosedanjih sindi
kalnih odborov, in po živahni diskusiji, 
ki je sledila, je konferenca sprejela 
ustrezne sklepe, ki jih prinašamo v 
skrajšani obliki.

Vseh šest sindikalnih odborov, ki so 
delovali po obratih, se spremeni v sin
dikalne podružnice, ki bodo samostoj
no vodile vse sindikalno delo. Važnejše 
probleme, ki zadevajo celotni rudar
ski kolektiv, bodo obravnavali v tako 
imenovanem rudniškem izvršnem sin
dikalnem odboru, v katerem bodo po
družnice zastopane po svojih predsed
nikih in tajnikih. Z reorganizacijo se 
prične takoj. S prvim junijem bodo 
podružnice vodile Uidi samostojno fi
nančno poslovanje. Odpadli bodo vsi 
plačani funkcionarji razen ene admi
nistratorke, ki še ostane toliko" časa." 
dokler se delo podružnic v admini
strativnem pogledu popolnoma ne 
utrdi.

Reorganizacija sindikalnih odborov 
bo imela za posledico večjo kompeten
co podružnic na rudniških obratih. Do. 
slej so se člani sindikalne organizacije 
v vseh zadevah obračali direktno na 
podružnico, medtem ko so sindikalni 
odbori po obratih reševali le pomemb
na vprašanja. Zato dosedanji odbori 
tudi niso imeli pri delavstvu potrebne
ga zaupanja in pomoči. Z osamosvoji
tvijo sindikalnih odborov v sindikalne 
podružnice bo tudi delo v teh bolj 
uspešno. Med podružnicami bo nastalo 
tekmovanje.

Kompenicnca delavskih 
svetov

Na konferenci sindikalnih funkcio
narjev pri rudniku Zagorje so dne 4, 
maja v diskusiji omerili tudi razdelje
vanje deputatnega premoga. Zaradi iz
pada naročil za nekatere sortimente 
premoga so zasavski premogovniki do
bili nalog, da do oktobra t. 1. izdajo 
rudarjem drugo zmes deputatnega pre. 
moga kot doslej. Rudarji so bili po
stavljeni pred dovršeno dejstvo brez 
predhodnega pojasnila in delavski svei 
in upravni odbor rudnika kakor tudi 

i delavski svet višjega združenja o tem

sploh ni razpravljal. Upravni odbor 
višjega združenja je to'Zadevno odloč
bo Generalne direkcije sprejel kot do. 
vršeno dejstvo.

Sindikalni funkcionarji rudnika Za^ 
gorje, zbrani na zgoraj omenjeni kon
ferenci, so grajali tak birokratični po
stopek. Mnenja so, da bi bilo pravilno, 
če bi v takih vprašanjih, ki zadevajo 
stare pravice rudarjev, poslalo višje 
združenje šele predlog na upravni od
bor in delavski svet rudnika. Ta bi 
petem v zvezi s sindikalno podružnice 
dal predlog v širšo diskusijo delovne
mu kolektivu oziroma bi tolmačili de
lovnim ljudem potrebo sprejetja take. 
ga predloga. Jasno je, da zgoraj ome
njeno ravnanje višjih službenih mest 
ruši avtoriteto delavskih »vetov na 
rudnikih.

Roj za znižanje 
proizvodnih stroškov

Delavski svet pri rudniku Zagorje je 
že pred meseci razpravljal o znižanju 
proizvodnih stroškov na separaciji. V 
zvezi s tem je posebna strokovna ko
misija proučila to vprašanje in ugo
tovila, da zadostujeta za obratovanje 
na separaciji-samo-dve izmeni, Ta 
.PiodUsg šcemMtje* so TSfceli takoj izva
jati. Delovni čaš" je bil določen od 5. 
ure zjutraj do 13. ure popoldne in od 
17. ure popoldne do 1. ure po polnoči. 
Toda dosedanje poskusno obratovanje 
je pokazalo, da ne zadostuje osemurni 
delavnik. Delavci so morali delati nad. 
ure. Tako je v aprilu prišlo pov,, rečno 
na vsakega delavca eno in poi ure nad
urnega dela na vsak dnevnik, Misliti 
bo treba na- drugo rešitev tega vpra. 
sanja.

Proizvodni plan rudnika 
Trbovlje—Hrastnik v aprilu

V zadnji številki našega lista smo po. 
ročali, da je rudnik Trbovlje-Hrastiiik 
opravil v mesecu aprilu svoj proizvod
ni plan s 95,2*/.. Ker pa je bil po 
odredbi vlade LRS 30. april določen 
naknadno kot dela prost dan in s tem 
rudi izločen kot planiran delovni dan. 
se je odstotek izpolnitve rudniškega 
piana v minulem mesecu nekoliko spre
menil, ker je kolektiv rudnika na dan 
30. aprila delal v produkciji, in sicer 
znaša izvršitev plana 99.1*/*, ne pa 95,2 
odstotka, kar dodatnQ popravljamo.

Kolektiv rudnika Zagorje je izpolnil 
svoj proizvodni plan v preteklem me
secu s 97 "/•.

Ali si že poravnal 
zaostalo naročnino



Štev. 19. ■ZASAVSKI UDARNIK« Stran 3 i

^lagžISž/KIIITlIRA “ PROSVETA

SKUD „Vesna“ v Zagorju, še tekmuje
Dramske skupine »Vesne« tekmujejo 

p« 6-mesečnem tekmovanju še dalje. 
iV nedeljo. 6. maja je skupina pod vod
stvom tov. Leskoška dala že sedmič 
»Lažnivca« in sicer tokrat na Vran
skem. Kakor v Zagorju in drugod, so 
tudi na Vranskem igralci dosegli po
poln uspeh.

V kratkem bo skupina, ki jo vodi 
tov. Ivan Zupan, ponovila v Kisovcu 
igro »Velike skušnjave«. Industrijska 
šola bo pred koncem šolskega leta da
la igro »Matiček se ženi«, pionirji dr
žavne gimnazije v Zagorju pa bodo v 
kratkem uprizorili »Sneguljčico«.

SKUD »Vesna« je v šestmesečnem 
tekmovanju izpolnilo vse obveze, za
dostilo pa tudi občinstvu, ki si žeii 
kulturnih prireditev. Dramske skupine 
so v tekmovanju naštudirale bet idej
no izbranih del. SKUD »Vesna« je da
lo ali pa organiziralo še številne druge 
kulturne prireditve lansko leto in le
tošnje leto, zlasti še v tekmovanju na 
čast praznika OF. Glani »Vesne« so se 
trudili, da bi nudili občinstvu čim 
boljše kulturne prireditve. Napaka 
društva je v tem, da premalo popula
rizira svoje delo. Zato ni čudno, če 
smo brali ali čuli, da »Vesna« spi. To
da to najstarejše kultumo-umetniško 
društvo, v Sloveniji se je vedno zave
dalo svojega poslovanja ter je kljub 
rajnim težavam tudi v preteklih letih

Razvoj kultumo-prosvetnega dela in 
fizkulture v Trbovljah je v veliki meri 
odvisen od prostorov, s katerimi imajo 
težave ne samo telovadci, marveč tudi 
posamezne sekcije SKUD »Lojze Hoh- 
kraut«. Da se reši vprašanje razmaha 
in vzpona kulturno-prosvetnega dela ter 
raznih vej fizkulture, je okrajni ko
mite KPS Trbovlje sklical dne 4. maja 
anketo kulturno-prosvetnih delavcev 
ter direktorjev vseh podjetij.

Na tem posvetovanju so razpravljali 
kako odstraniti razne težave, ki so do
slej ovirale večji razmah kulturno- 
prosvetnega dela. Zastopnik sindikal
nega gledališča je izjavil, da se gle
dališče bori s težavami pri nabavi 
raznega materiala, zlasti pa, če gleda 
lišče potrebuje nove kulise za naštu
dirano novo igro. Podjetja v Trbovljah

dalo pozitivne uspehe. Lani je »Vesna« 
dala tri igre in sicer dramo »Puške go
spe Carrar« ter veseloigri »Žalujoči 
ostali« in Nušičevo »Sumljivo osebo.

Od izvolitve novega odbora zazna
muje »Vesna« znaten napredek. Od
borniki so se resno poprijeli dela, zla
sti predsednik Ivan Krautberger in 
člani dramskih skupin. Neutrudno de
la učitelj Leskošek, ki porabi ves pro
sti čas za dramatiko. Ravno tako je 
treba pohvaliti režiserja Ivana Zupa
na, ki je posvetil mnogo truda za pro- 
cvit igralske ummetnosti v Zagorju

Kulturni delavci — učitelji in pro
fesorji v Zagorju so skoraj brez izje
me požrtvovalno sodelovali pri vseh. 
prireditvah v zadnjih dveh letih. 
Uspeh tega dela so nam pokazali na
stopi folklornih skupin učencev in uči
teljic, deklamacije, recitacije, igrokazi 
itd. ob raznih kulturnih prireditvah. 
Pohvaliti moramo požrtvovalno delo 
profesorja Vinka Žnidarja, ki v kul
turno—prosvetnem delu prednjači med 
ostalimi prosvetnimi delavci.

»Vesna si utira svojo pot med naj
širše ljudske množice s kvalitetnimi 
prireditvami. Krajevne oblasti in mno
žične organizacije ji nudijo vsestran
sko pomoč. Za popoln uspeh je po. 
trebna rešitev vprašanja gradnje kul
turnega doma, ki ga v Zagorju ne mo
rejo več pogrešati.

so nudile v tem pogledu gledališču 
pomoč, vendar je cena kulis previsoka. 
Tako so plačali za neke kulise 5600.— 
din, k temu zneku pa še visok režij
ski pribitek 3700 din. Gledališče bo po
trebovalo tudi pomoč pri razširitvi 
>dra.

Pri sindikalnem mešanem pevskem 
'boru pa nastajajo težave v glavnem 
»aradi potrebe zamenjave šihtov, kadar 
imajo pevci pevske vaje. — Tukaj je 
direktor rudnika poudaril, da je v tem 
pogledu storil vse potrebno, da pa po
samezni rudniški obrati njegovega na
ročila ne izvajajo. So pa seveda težave 
v tem, ker dostikrat kak sotovariš na 
delu noče zamenjati šibta, na kar pa 
uprava rudnika nima vpliva. — Da se 
reši to vprašanje, ki ne dela težav 
samo mešanemu pevskemu zboru, mar.

več tudi delavski godbi in moškemu 
pevskemu zboru, bo uprava rudnika 
sklicala ponovni sestanek vseh svojih 
obratovodij in poslovodij ter vodij 
kulturnih sekcij, da se o tem vpraša
nji zadovoljivo pogovore.

Važno za nadaljnji razvoj raznih 
kulturnih sekcij je vprašanje prosto
rov, kar velja zlasti za mešani pevski 
zbor, ki šteje nad sto članov, ima pa 
svoje vaje v majhnih prostorih šole na 
Vodah. — Zastopnik moškega pevskega 
zbora »Zarja« je izjavil, da se gleda 
na delavce na kulturnem področju v 
nekaterih obratih nekam postrani in se 
jim da čutiti, da so manj vredni. To 
se je zlasti pokazalo ob prazniku 
1. maja, ko so se delile na rudniku 
nagrade, pri katerih kulturni delavci 
niso bili upoštevani, to pa iz razloga, 
ker morajo ti delavci zaradi svojega 
kulturnega delovanja zamenjavati šihte 
in v svojem poklicnem delu ne morejo 
pokzati takih delovnih uspehov kot 
tovariši, ki razen v svoji službi ne 
delajo nikjer.

Ta pripomba do neke mere drži in 
se v Trbovljah skoraj v vseh podjetjih 
in ustanovah občuti, da politični 
lunkcionarji — pa naj si bo to pri 
sindikatu ali pa OF — štejejo kulturno 
delo kot nekaj manj vrednega, kar je 
seveda povsem zgrešeno. Vzemimo 
samo primer sindikalnega gledališča 
pri njegovih pripravah za igro »Umik« 
na čast 10- obletnice OF: člani drame 
so za uprizoritev te igre tvegali 1131 
prostovoljnih ur in to neplačanih! 
Koliko prostovoljnih in neplačanih ur 
žrtvujejo pevci, da naštudirajo koncert 
ali pa godba, da se pripravi na svoj 
javni nastop! Tega ne ve nihče drugi, 
kot samo prizadeti kulturni delavci. 
Povrh vsega pa se večina kulturnih 
sekcij ubija še s finančnimi težkočami.

Vsi navzoči so se strinjali s poročili 
in izjavami zastopnikov posameznih 
kulturnih sekcij ter so obljubili vso 
podporo ln pomoč. Tako je zastopnik 
MLO Trbovlje izjavil, da bo mestni 
odbor pomagal, kar bo v njegovi moči. 
vendar bo letos to teže, ker so razpo
ložljiva denarna sredstva določena za 
tlakovanje trboveljske glavne ceste.

Najbolj huda je bila seveda razprava 
glede prostorov. Delavski dom ne pred. 
stavlja več kulturnega centra v Trbov
ljah. Dvorana z odrom sta stalno za 
sedena po kinematografu. Nujno je, 
da se dobi še ena aparatura za kino. 
ki naj bi se postavila v adaptiranem 
Domu kulture, da se na ta način raz
bremeni edini kino v Trbovljah v De
lavskem domu. Druga kinoaparatura 
je bila že obljubljena, vendar je ostalo 
e pri obljubah.

Razvoj kulturno-prosvetnega dela v 
Trbovljah in dejstvo, da je telovadno

društvo brez telovadnih prostorov že 
vsa leta po osvoboditvi, je vse navzoče 
napotilo na to, da je treba vprašanje 
gradnje kulturnega doma v Trbovljah 
rešiti takoj. Najbolj idealna rešitev bi 
bila pač gradnja kulturega doma V 
centru Trbovelj in sicer na Vodah. 
Tamkaj so nameravali zidati Trgovski 
dom, kjer stoje fundamenti že dve leti, 
gradnja pa se je ustavila in se ne pre
makne z mrtve točke. Na temeljih tri 
započete stavbe naj bi se začel zidati 
kulturni in telovadni dom skupaj, na 
kar bi bilo to vprašanje zadovoljivo 
rešeno, treba pa je seveda še dovolje
nja odločilnih čipiteljev- V ta namen 
so izbrali odboi, ki bo to vprašanje 
podrobno proučil, na kar bi se takoj 
pričela akcija za zgraditev tega doma. 

Vsi navzoči, pa tudi direktorji po«* 
ietij so obljubili, da bodo v okviru da
nih možnosti podprli to važno akcijo. 
Z njo bi Trbovlje enkrat za vselej 
iobile prepotrebni kulturni dom. Upaj
mo, da bodo vsi priskočili na pomoč, 
pa naj si bo z denarnimi prispevki ali 
na s prostovoljnim delom. ,

Kako je v Podkumu? '•
Tudi v Podkumu |e bilo zadnje čase ži

vahno. Podkuinčanl niso med tekmovanjem 
držali roke križem. Ustanovili so KUD »Pod 
k m« že v prvem mesecu tekmovanja OF«

Takoj nato so začeli z delom. Najprej jo 
t>?lo treba urediti uvorano Prosvetnega doma. 
Okrog nje je bilo vso zimo živahno. Dan za 
dnem so delali člani KUD in LMS udarniško, 
^udi učiteljica Je pomagala. Napravili so no
ve kulise, prepleskali dvorano, naredili nove 
klopi, zasteklil! okna uredili razsvetljavo 
odra itd. Pri delu sta se najbolj izkazala
Adolf Cop in Franc Fele. Dvorana Ljudske 
prosvete je sedaj gotovo ena izmed naj- 
‘epše urejenih podeželskih dvoran v našem 
kraju.
Vsi člani KUD delajo pridno na kulturnem 

področja. V petih mesecih so imeli 6 pri
reditev. Z Gogoljevo »Ženitvijo« so gostovali 
tudi na Dobovcu. Sedaj bodo študirali »Mik« 
klovo Zalo«.

V aprilu je gostovala v Podkumu drama Is 
Trbovelj f »Krčmarico Mirandolino«. V Pod- 
kumu sl želijo še več takšnih Lepih prlre* 
til te v.

Proslavo 27. aprila so pripravili pionlrii S 
pomočjo članov KUD. Nastopili so z eno
dejanko »Žene ob partizanskem grobu«, de
klamacijami In pevskimi točkami pionirskega 
dueta. Za zaključek la zaplesala folklorna 
skupina.

Pionirji so si uredili telovadišče, presadili 
onemce in cepljene vrtnice. Tudi pogozdo
vali so.

Treba bo obnovil še ograjo šolskega vrta. 
O tem so se pogovorili že na množičnlll 
sestankih. Predsednik KDZ, tov. Bravec |e 
obljubil 1 ms lesa. Tudi nekateri drugi k metlo 
so ga že pripravilL

Ali obstojajo možnosti, da se prične v Trbovljah 
z gradnjo kulturnega in fizkulturnega doma

V partizanih
Kako pa smo bili iznenadeni, 

Ido je prišel kurir z novico, da smo iz
dani, da so Nemci in belčki že poprej 
vedeli za naš prihod ln se pripravili na 
borbo- — O tem smo se kaj kmalu 
prepričali, ker so Nemci iz Kočevja 
prihajali z avto-bl.indami, saj smo čuli 
hrivenje njih motorjev, včasih pa.,»mo 
Jih zagledali tudi izza dreves, kako.se. 
nam naglo bližajo. Toda mi smo na-, 
pravili zasedo ravno na pravem kraju, 
kokih deset metrov od ceste, Nemci, 
prišedši do zaseke, so brez skrbi po
skakali iz blind ter začeli odstranjevali 
zaseko Niao si pač mislili, da se gle
damo skoro oči v oči, ter se nas v 
taki bliini mesta Kočevja pač niso 
nadejali. Ko smo iznenada udarili po 
njih je med njimi nastala prava panika 
Iz daljave desetih metrov je bruhal 
banje ogenj 6 mitraljezov, okrog 20 
brzostrelk in nad 100 pušk, više v 
gozdu na posebni točki pa sta jih ob
metavala dva metalca min, in to zelo 
uspešno, saj sta bila že prej priprav
ljena ter usmerjena ravno na zaseko, 
kjer so Nemci obtičali. Mrtvih in ra
nijeni h nismo šteli, ker smo se dobro 
zavedali, da ne moremo po tej borbi 
nikakor pričakovati noči. in napasti 
Kočevje, kot je bil naš prvotni namen. 
Vedeli smo pa tudi. da je v mestu 
Kočevju Nemcev in belcev skupaj 1600 
C; im lo s tanki in blindami, nas pa je

bilo vsega skupaj 400. Zato smo se za
dovoljili s to akcijo ter se po ovinkih 
umaknili proti Koprivniku. Sele pozno 
v noč smo se približali Koprivniku v 
nadi, da se po odhodu na Kočevje zo
pet nahranimo in odpočijemo.

Ze od daleč smo ugledali svit ognja 
i,n ugibali, kako morajo biti naši ku
harji, ki .bi morali priti dan pozneje 
za nami v Koprivnik, tako neprevidni, 
da kuhajo kar sredi vasi in to ponoči, 
ko jih sovražnik lahko opazi. Pa smo 
pomislili, da bomo po dolgih urah ne
kaj zaužili, in smo kar veseli zavili v 
vas, nadejajoč se. da bomo tukaj tudi 
prespali.

Razočarani pa smo bili, ko smo priši: 
v vas, ki je bila požgana, o naši kuhi
nji pa ni bilo sledu. Zvedeli smo, da 
je bila vas napadena že zjutraj lakoi 
po našem odhodu po 400 belcih. Zdaj 
nam je bilo seveda jasno, kaj je po
menilo tisto streljanje, ki je bilo tako 
hitro končano, saj je v vasi ostalo ko
maj 10 naših borcev s komandantom 
Marokom ter nekaj tovarišev, ki to 
med potjo zboleli, ter niso mogii na 
daljevatl poti.

Padli so štirje, med njimi tudi naš 
komandant major Marok; vsi bolni so 
bili ujeti, dvema pa se je posrečilo uiti

Vaščani so pripovedovali o borbi, ki 
se je vršila v vasi. takole:

Takoj po vašem odihodu je napadlo

vas okorg 400 belcev. Napad se je iz
vršil tako nepričakovano, da se naši 
niso mogli več znajti. Belci so imeli 
natančne podatke ter so že s prvimi 
tremi minami, ki »o jih vrgli iz me
talca, popolnoma razorali in zažgali 
hišo,’kjer So se naši utaborili, potem 
so pa streljaje udrli v vas, saj so 
vedeli, da v vasi ni več kot 10 parti
zanov.

Da so imeli natančne informacije o 
našem gibanju je bilo razvidno iz 
tega, ker so vedeli, da je v vasi ostal 
komandant Marok, čigar ime So dobro 
poznali vsi, kajti pod njegovim vod
stvom so jim zadali partizani velikan, 
ske izgube T<wariš Marok je slovel 
kot eden izmed najboljših borcev, iz
najdljiv in neustrašen. Zavedajoč sc 
svoje premoči so ga skušali ujeti ži
vega, kar jim pa ni uspelo.

Ko je tovariš Marok podrl s svojo 
brzostrelko že pet belcev, ga je podrl 
rafal iz mitraljeza, ki mu je prestrelil 
obe koleni. Tako ranjen je bil primoran 
opusti] misel na beg. Pri padcu mn 
je padla iz rok brzostrelka, ki je ni 
mogel več doseči. Belci, videč, da nima 
več brzostrelke, so se zagnali za njim 
z vpitjem »Živega hočemo dolbiti!« Toda 
to se jim ni posrečilo. Tovariš Marok 
je bil resničen junak; čeravno mu je 
rafal obe koleni popolnoma zdrobil, 
ni opustil misli na borbo. Prevalil se 
je s pomočjo rok za neki kamen, kjer 
je našel zaklonišče ter z revolverjem

pokončal še pet belcev. Zadnji naboj 
je prihranil zase: ustrelil se je V
glavo...

Goreča vas, pogled na mrtve tovariše! 
in na našega ljubega komandanta nam 
je rezal v kosti. Komandanta smo go
reče ljubili iu spoštovali, saj je bH 
tovariš v pravem smislu besede in je 
vso ljubezen vračal svojim borcem^ 
tovarišem ter marsikatero breme bor
cev prevzel na svoja ramena. Odšli 
srno iz Koprivnika, nismo bili ne lačni 

trudni.
V nas pa je vpilo maščevanje! Ve

deli smo: ni poslednja brba, še se bomo 
srečali z belci in takrat bo vsaka kro. 
gia iztreljena z mislijo: »Maščevanje 
za padlega komandanta, maščevanje za 
padle tovariše!«

Imeli smo pa vsaj eno zadoščenje, ki 
nam je bilo, čeprav nas ni moglo ute- 
šiti v tolažbo, da smo v jutranji bitki 
pokosili desetkrat toliko belcev, podlih 
izdajalcev lastnega naroda, hlapcev in 
služabnikov krvavega okupatorja.

Tovariš Marok je pokopan na poko
pališču Petrove vasi pri Črnomlju. Na 
zadnji poti so ga spremljali njegovi 
borci, s solzami v očeh in s klicem ma. 
ščevdnja v srcih. Na grobu mu je zapel 
invalidski pevski zbor iz Semiča, ki je 
zaipcl v zadnji pozdrav tudi vsem osta
lim padlim borcem.

Nato pa smo mu zapeli tudi ml, n jev 
govi najbližji borci v slovo...

(Konec), j



Stran « ■ZASAVSKI UDARNIK« Štev. 1».

II. zvezna liga v Trbovljah v nedeljo 13. maja ob 16. nrl

Tekstilac (Varaždin) : Rudar
s predtekmo

ljubitelji nogometa! S polnoštevilno udeležbo boste podprli našega 
predstavnika v tekmovanju za čim boljši uspeh

Prvenstvo H. zvezne lige

Cepa In zaslužena zmaga
Rudaria nad Kvarneriem

Rudar : Kvarner (Reka) 4:3 (1:3)

Vsem bivšim 
gozdovnikom in skavtom

Pred kratkim je bila v Ljubljani 
ustanovna skupščina »Taborniško orga
nizacije«, ki bo delala na vseh pozi
tivnih izkušnjah bivših gozdovnikov in 
skavtov. Ta ustanova, ki bo plemeni
tila človeka, ga vzgajala v iznajdlji- 
vooti, vztrajnosti in tovarištvu, je po
trebna tudi mladini naših revirjev.

Da bi lahko izkoristili vaše izkušnje, 
prosimo vse tovariše, ki so sodelovali 
na krkršen koli način (kot voditelji 
ali člani) v gozdovniških ali skavtskih 
organizacijah, da pridejo v torek, 15. 
maja t. 1. ob 17. uri popoldne na okraj
ni komite Ljudske mladine v Trbov
ljah na pomenek o našem delu v ta
borjenju.

Prosta prodaja mesa 
v Trbovljah

MLO Trbovlje je s L majem odprl 
mesnico za prosto prodajo mesa in mes
nih izdelkov v bivši mesnici Poklšek. 
Razen petka b0 mesnica odprta vsak 
dan od 6. do 11. ure, zato pa bo že v 
petek odprta od 15. ure dalje.

Zadnjo soboto je bila mesnica koli
činsko in kvalitetno dobro založena, žad 
pa morajo stranke dolgo čakati na po
strežbo, ker je odprta samo ena mes
nica. Priporočljivo bi bilo, da se vsaj 
ob sobotah odpre še ena mesnica.

Cone prostih artiklov so zaenkrat še 
zelo visoke, čuje se pa, da se bodo za. 
čele že ta teden postopoma nižati, tako

Moštvo Rudarja je v nedeljski tek
mi II. zvezne lige zaigralo proti redke
mu Kvamerju tako, kot smo ga imeli 
priliko videti takrat, ko je bil v naj
boljši formi. Zanimanje za nedeljsko 
tekmo je bilo izredno veliko, pa tudi 
teren za igranje je bil odličen. Moštvi 
Rta nastopili v sledečih postavah: 

Rudar: Ahlin, Sori, Butkovec, Blat
nik, Kos, Vodišek, Hudarin, Florjane, 
Laznik, Koncilja, Opresnik.

Kvarner: Brccoduro, Legan, Mrvoš, 
[Vukelič, Car, Ljubačev, Panič, Zivko- 
sdč, Kiakela, Favletič, Kivela,

\fi Kako so igrali
2reb Rudarju ni bil naklonjen. Do

mače moštvo je igralo proti soncu, go
stom pa je pomagal v prvem polčasu 
Veter. Rudar je imel ž v prvih minu
tah priložnost priti v vodstvo, toda 
Vratar Kvarnera je Srečno rešil svoja 
yrata. Moštvo Kvarnera se je zbralo 
in uredilo svoje vrste ter igralo zelo 
dobro v napadu in obrambi. Rudar je 
igral dokaj raztrgano in visoka igra 
Rudarja se ni obnesla proti gostom, k: 
So bili boljši z igro z glavo. Kvarner 
Jl dosegel prvi uspeh po Kinkeli v 9. 
minuti, Pavletič je v 22. minuti povi
šal igro na 2:0, 8 minut kasneje pa 
Kivela na 3:0. Izgledalo je, da bo Ru
dar doživel katastrofo, toda domače 
moštvo ni popustilo. Pričelo je napa
dati gol Kvarnera ter je v 41. minuti 
po Hudarinu doseglo prvi gol. Zadnje 
minute prvega polčasa je bil Rudar v 
premoči, vendar se jr prva polovica 
igre končala s 3:1.

Malokdo je verjel v zmago Rudarja, 
toda njegovi igralci so v nedeljo v dru
gem polčasu dali odlično igro ter do
besedno pregazili svojega nasprotnika 
Le odličnemu vratarju gostov se je 
zahvaliti, da ni bil rezultat v korist 
Rudarja večji.

V drugem polčasu je Rudar igral z 
Vetrom ter je v presledku petih minut 
dosegel tri gole in s tem vodstvo. Hu
darin je v 13. minuti drugega polčasa 
dosegel drugi gol, ki je bil najlepši 
gol dneva. Minuto pozneje je potresel 
Opresnik mrežo gostov. Stanje je bilo 
3:3. Rudar je silovito napadal. Ni se še 
poleglo navdušenje po zadnjem golu. 
že je Hudarin dal nov zadetek ter po^ 
vedel z njim domače igralce v vodstvo 
■ 4:3, s čimer je bil postavljen končn: 
rezultat.

Igralci Rudarja so v nedeljo svojo 
balogo odlično rešili ter sl priborili 
dve dragoceni točki. Upajmo, da se 
bodo domači fantje tudi v nedeljo 
1*. maja proti Tekstilcu iz Varaždina 
pokazali tako, kakor je potrebno.

Mladinsko poftnstvo Slovenije 
l. Železničar (Lj.) : Rudar 4:1

Kaj je z mladinskim moštvom Ru. 
darja, se marsikdo vprašuje. Ze drug: 
poraz in s tem tudi prvenstvo! V tek
mi proti Ljubljanskemu Železničarju 
je v nedeljo Rudar zopet pustil dve 
dragoceni točki in s tem tudi izgubil 
Vse izglede za dosego prvenstva.

t. Rudar : Kladivar (Celie)
* ! 2:2 (0:2)

V sredo, 2. maja je trboveljski Ruda, 
bdigral prijateljsko tekmo s Kladivar- 
Žam v Celju. Moštvu Rudarja se je 
poznalo, da je imelo za seboj dolgo 
pot in težko igro v Titogradu. Rudar 
je nastopil delno z rezervami. Kladi
var je vodil že z 2:0. v drugem polčasu 
pa je Rudar po Opreaniku dosegel dva 
Sola In I tem tudi neodločen rezultat.

Bratstvo : Kovinar (Štore) 
1:1 (0:1)

V okviru IX. slovenske lige sta od. 
igrala v nedeljo, 6- maja x Štorah 
prvenstveno nogometno tekmo domači 
Kovinar in Bratstvo iz Hrastnika. Tek. 
ma se je končala z 1:1 in sta si društvi 
točke razdelili. Domači in gostje so 
igrali sicer požrtvovalno, vendar ner
vozno in brez povezave. Kovinar je 
prišel v vodstvo v 18, minuti prvega 
polčasa, medtem ko so gostje izenačili 
igro v 26. minuti drugega polčasa po 
Gorniku. V zadnji minuti igre je bila 
prisojena enajstmetrovka proti Brat
stvu, M pa jo je Kelner zelo lepo 
ubranil.

Sodil je Zupan iz Zagorja dobro.

Drava (Ptuj) : Proletarec 3:2

Uspela akademija 
TD Radeče

Praznik desete obletnice OF je TD 
Radeče počastilo dne 28. aprila z uspe. 
!o telovadno akademijo. Nabito polna 
dvorana je ponovno izpričala, da občin
stvo ceni trud telovadcev. Težko je 
reči, katera točka akademije je bila 
najboljša, ker so bile vse odlične, ven
dar so največje navdušenje izzvale ra. 
jalne vaje »Regiment po cesti gre«, s 
katerimi so nastopili najmlajši pod- 
mladkarji v narodnih nošah. Te vaje so 
morali mladi telovadci ponavljati, s 
čimer je bil poplačan tudi trud tov- 
Zahrastnikove.

Vse točke akademije, ki sta jih sest a. 
vila Zahrastnik in Zahrastnikova, so 
bile podane skladno, poživila pa jih je 
še lepa scenerija, luč in obleke. Vod
niki oddelkov Zahrastnik, Plevelj, Ni- 
količeva in Zahrastnikova zaslužijo vse 
priznanje.

Akademija TD Hrastnik 
ob 10. obletnici OF

Slovesnosti ob deseti obletnici OF v 
hrastniški dolini so se zaključile z aka
demijo TD Hrastnik.

V 17 točkah programa je bilo nani
zano vse delo in življenje društva. Na
stopili so vsi oddelki od podmladka do 
vrhunskih telovadcev. Za uvod so od
šli štirje mladinci ob igranju sloven
ske himne z gorečimi baklami na grob, 
kjer so prižgali žare in tako počastili’ 
spomin vseh, ki so dali svoje življenje 
za našo svobodo. Nato so se vrstile 
točke akademije in navdušenje občin
stva se ni poleglo vse do kraja prire
ditve, Akademije so se udeležili orga- 
uizacijski sekretar CK KPS, tov. Li
dija Sentjurčeva, podpredsednik vladi 
LRS, tov. Sergej Kraigher ter zastop
niki ljudske oblasti in, množičnih or
ganizacij.

Pohvaliti moramo dobro organizacijo 
prireditve, ki je bila v rokah neutru- 
dne tovarišice Stane Vošnar, pa tudi 
vse sodelujoče, ki so pokazali, da so 
na pravi poti in da vzgajajo mladino 
pravilno in dosledno. F. R.

RAZGLAS
Obveščamo državni, zadružni in 

privatni sektor da je začel poslovat: 
■Okrajni obrtni servis« 

fn sice. v Trbovljah 11-40. Potrošniki 
naj stopijo v stik z upravo podjetja 
glede nabave materiala oziroma bodo 
prejeli ostale informacije.

Okrajni obrtni servis.

Okrajni komite LMS 
Trbovlje

Brezplačna reklama. — Pred nedav
nim smo pisali, da je KŽ v Čečah do
bila razno nekuratno blago, med njim 
tudi parketno pasto, s katero v Čečah 
niso vedeli, kam bi z njo, ker pač ni
majo po sobah parketov. Po objavi te
ga članka, v katerem smo grajali brez
glavo distribucijo, so v Čečah že v

Kakor pri zaaorcib
Kakor pri zamorcih... — Kastelic 

Franc iz Hrastnika je tič! Pred krat
kim se je namreč že tretjič oženil 
akoravno je vedel, da dvoženstvo pri 
nas ni uovoljeno. Mislil je pač, da je 
kje v Afriki. Lansko leto se je že 
tretjikrat poročil, čeravno ni bil prav- 
noveljavno ločen od prejšnje žene. Za
konsko zvezo je sklenil pred matič
nim uradom v Hrastniku z Ano Gre
gorc, akoravno je bil v zakonski zvezi 
s Kastelic Justino, s katero je stopil 
v zakon leta 1947. Da bi se lahko tretji
krat oženil, je matičnemu uradu v 
Hrastniku predložil razsodbo okrajne
ga sodišča v Ljubljani, s katero je bil 
razvezan zakon med njim In prvo ženo 
Kastelic Štefanijo. Matičnemu uradu 
v Hrastniku seveda ni bilo znano, da 
se je medtem že drugič poročil in je 
predloženo razsodbo ljubljanskega so
dišča upošteval kot dokument, ki do
kazuje, da ni ovire za sklenitev druge 
zakonske zveze. Ker je Kastelic po
tegnil oblast za nos in mislil, da mu 
bo to uspelo, se bo moral za svoje de
janje zagovarjati. Pri nas pač ni do
voljeno, da bi imel kdo dve ženi.

Za smeh in kratek čas
Otroška pamet

Nežka: »Jurček, pojdiva se očko in 
mamico. Jaz bom mamica.

Jurček: »Za mamico si preneumna, 
ti bi lahko igrala le očko.«

Ljubezen In zvestoba 
Ženka: »Kaj ne. da me ne boš po

zabil?«
Mož, (ki odhaja na dašjše potovanje): 

»Nikoli, draga! Sem si že napravil vo
zel na robcu!«

Čuden golob
Sinko: »Očka, v predsobi je bil si

noči golob.«
Oče: »Kaj se tl meša, sinko?«
Sinko: »Ne, saj je dejala mamica: 

Danes ne, golobček, ta stara pokveka 
je doma.«

Tudi razlog
Zena: »Naša Vera mora letos na 

morje, ne pa v pianine.«
Mož (začudeno): »Zakaj pa naenkrat 

na morje?«
Zena: »Ker ji je učiteljica petja da

nes rekla, da ji višja lega ne gre ..«

Vedcževalko bi rad
Obsojenca so vprašali pred vislicami 

ali ima kakšno zadnjo željo. Pošljite 
mi vedeževalko, da mi pove bodočnost, 
je menil obsojenec.

Ali si žc kupil srečke za »Veliko 
tombolo« Rudarja, ki bo 10. ju
nija. v Trbovljah. Vrednost do

bitkom 1,000.000 dinarjev. 
Cena srečke 50 dinarjev.

da lahko upamo že do jeseni na sploL 
no znižanje cen. j

dveh dneh prodali vso pasto, čeravno 
je ni bilo malo. Trboveljčanom ni bilo 
žal iti na dve uri dolg gorski sprehod 
v Čeče po pasto, ker je-v dolini pač 
niso nikjer dobili.

• ”»
Krasno vino po 150 dinarjev! — VI 

trgovin: državnih posestev v Trbovljah 
nimajo dostikaj prodajati. Preteklo so
boto so prihajali tjakaj kupci. V trgo. 
vini so jih sprejeli kulturno: »Klanjam 
se, klanjam sp, imamo odlično vino in 
— čebulo -tki, ime,. Ig. ,(0 cm dolge po
ganjke)!« — Vino je res imenitno','to
da pred enim tednom je stalo 7 deci
litrov še 120, sedaj pa že — 150 dinar
jev! — Malo čuden je ta skok v cenil 

•
V Trbovljah traja pasji kentumac že 

celo leto — tako nam pripoveduje sva
rilna tablica pri mostu na Vodah že 
od lanske spomladi. Toda naši štirino- 
gi prijatelji, ki jih je v Trbovljah nič 
koliko, se za to svarilo zelo malo bri
gajo: prezirljivo tekajo mimo te tabli, 
ce brez nagobčnika, če je kantumao 
ali pa če ga ni!

• 1
Poceni, praktično in — priporočlji

vo! — Na čast 10. obletnice so odigrali 
v Zagorju na stadionu »Svobode« no
gometni turnir. Tekmovalo je šest mo
štev rudniških obratov. Zmagovalec, 
moštvo iz Kisovca je prejelo za darilo 
pokal. Naknadno pa nam sporočajo, da 
jim je bil podarjen pokal, ki si ga je 
moštvo »Svobode« priborilo v trajno 
last že — leta 1937!

KINO TRBOVLJE 
bo predvajaš angleški film: Božične pu. 
stolivščine«. Predstave od petka do 
ponedeljka,

KINO »TRIGLAV« ZAGORJE 
predvaja od sobote do ponedeljka 14. V. 
ob 5. In 7. url zvečer ameriški film

»ANDY HAHDY JE ZALJUBLJEN« 
V sredo in četrtek 17. t. m. pa je na 

programu ob 6. in 8. uri zvečer 
avstrijski film 

■SRCE MORA MOLČATI«

RAZGLAS ‘
Podpisani opozarjam, da nisem plač

nik za dolgove, ki bi jih napravila mo. 
ja žena, Razboršek Dragi.

Razboršek Florijan, 
Trbovlje-Loke 313.

PREKLIC
Izgubil sem osebno legitimacijo na 

ime Goljuf Ivan, ser. štev. F.—0715101, 
reg. štev- 1791. Proglašam jo za nel 
veljavno.

Goljuf Ivan, Trbovlje-Loke 532

Ureja uredniški odbor. — Odgovor, 
ni urednik Stane Šuštar. — Naslov 
uredništva1 Trbovlje uprava rudnika 
— Telefon 54. — Bančni račun pri 
KB - Trbovlje 614-1-90603-4. — Tiska 
Tiskarna »Slovenskega poročevalca« v 
Ljubljani. — Poštnina plačana v go. 
tovini. Četrtletna naročnina v letu 
1951 Je 60.— din, polletna 120.— din, 
celoletna 240.— din. — »Zasavski 
uradnik« Izhaja vsak petek. — Dopisa 
sprejemamo do vsakega ponedeljka.


